



A warm welcome to the Hotel de Charost, Residence of British Ambassadors to Paris since 1814 (you will have chance to visit all the rooms and enjoy the history they contain at the end of the Colloque).

I'm very grateful to Dr. Rogelia Pastor-Castro, who had the inspiration for this event and has largely organised it. Her timing is excellent: this year we have had the wonderful Churchill-de Gaulle exhibition at the Musée de l'Armée, marking the 50th anniversary of the great man's death, and the 75th anniversary of his first, fateful, meetings with de Gaulle in the summer of 1940.

Churchill knew this house well. He visited it frequently in his various Ministerial offices, sent his friend Duff Cooper here as Ambassador in September 1944, and stayed with him a number of times, famously on the occasion of his descent of the Champs Elysées with the General on 11 November 1944. So I am confident his spirit will be watching over this Colloque just as the bust of him by Epstein is doing.

World War Two shaped the post war history of Britain and France, and the study of the relations between the two countries through the years of war is vital to understanding how these have developed since.

I'm delighted to host this Colloque and wish you a very useful as well as an enjoyable day.

A handwritten signature in blue ink, appearing to read 'Peter Roberts'.



Je vous souhaite la bienvenue à l'Hôtel de Charost, la résidence des ambassadeurs britanniques à Paris depuis 1814 (vous aurez la possibilité de découvrir ce lieu d'Histoire à la fin de ce colloque).

Je suis très reconnaissant au Dr Rogelia Pastor-Castro qui est à l'origine de cet événement et a largement contribué à son organisation. Son initiative vient à point nommé : nous avons eu cette année une formidable exposition « Churchill – de Gaulle » au Musée de l'Armée, marquant le 50^e anniversaire de la mort du grand homme, et le 75^e anniversaire de sa rencontre avec de Gaulle au printemps 1940.

Churchill connaissait bien cette maison. Il y est venu à maintes reprises à l'occasion de ses visites ministérielles, y a envoyé son ami Duff-Cooper en tant qu'ambassadeur en septembre 1944 et y a séjourné plusieurs fois, notamment à l'occasion de sa célèbre descente des Champs Elysées avec le Général le 11 novembre 1944. Je suis donc persuadé que l'esprit de Churchill flottera au dessus de ce colloque, tout comme son buste par Epstein.

La Seconde guerre mondiale a façonné l'histoire de nos pays après-guerre, et l'étude des relations entre le Royaume-Uni et la France pendant la guerre est essentielle à la bonne compréhension du développement des relations franco-britanniques depuis.

Je suis ravi d'accueillir ce colloque et vous souhaite une journée tout aussi utile qu'agréable.

A handwritten signature in dark ink, appearing to read 'Rogelia Pastor-Castro'.